
مختلف الحديث عند الإمام عبدالعزيز ابن باز رحمه الله من خلال  عنوان الرسالة: )
 (. كتاب:" مجموع الفتاوى" جمعًا ودراسة

 الطالب: صالح بن عبيد بن موسى الزبيدي 
 المشرف:أ.د محمد علي صالح الغامدي 

 الدرجة العلمية: الماجستير. 
 وسبعة فصول، وخاتمة.وقد اشتملت الرسالة على مقدمة، وتمهيد، 

المقدمة: وذكرت فيها مشكلة البحث، وأهميته، وأسباب اختيار الموضوع،  
 والدراسات السابقة، وحدود البحث، ومنهج البحث، وخطة البحث. 

التمهيد وعرضت فيه: التعريف بعلم مختلف الحديث ومشكله، وتحته أربعة مطالب،  
 الله، وتحته خمسة مطالب. وترجمة موجزة للشيخ عبدالعزيز ابن باز رحمه  

 وأما الفصول فهي سبعة:
 الفصل الأول: الأحاديث المختلفة الواردة في العقيدة، وفيه ثلاثة مباحث. 

 الفصل الثاني: الأحاديث المختلفة الواردة في كتاب الطهارة، وفيه ستة مباحث. 
 مباحث.الفصل الثالث: الأحاديث المختلفة الواردة في كتاب الصلاة، وفيه ثمانية 

 الفصل الرابع: الأحاديث المختلفة الواردة في الجنائز، وفيه مبحثان.
 الفصل الخامس: الأحاديث المختلفة الواردة في كتاب الصوم، وفيه مبحث واحد. 

 الفصل السادس: الأحاديث المختلفة الواردة في كتاب المناسك، وفيه ثلاثة مباحث. 
 ة في كتاب الرضاع، وفيه مبحث واحد. الفصل السابع: الأحاديث المختلفة الوارد
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This research includes introduction, preface, seven chapters and conclusion. 
Introduction: has research problem, significance, reasons to choose the 

subject, previous studies, research limitations, research methodology and 
research plan. 

Preface includes: the definition of different narrations, with four parts. Also, 
biography of Shaikh Abdullaziz bin bas with five parts. 

Chapters of this research are seven: 
First chapter: different narrations in faith, with three sections. 
Second chapter: different narrations in book of purity, with six sections. 
Third chapter: different narrations in the book of prayer, with eight sections. 
Fourth chapter: different narrations in funerals, with two sections. 
Fifth chapter: different narrations in the book of fasting., with one section. 
Sixth chapter: different narrations in the book of rituals, with three sections. 
Seventh chapter: different narrations in the book of nursing, with one section. 
Indexing: five indexes included. 
conclusion: with the most important findings and recommendations. 

Allah is most knowing, and God bless our Prophet Muhammad and his 
family and companions. 

 

 
 


